
Zápis ze schůze výboru Genetické společnosti Gregora Mendela, z.s., (dále jen 
GSGM) konané dne 8.2.2024 

 

Přítomni: Čellárová, Holá, Knoll, Lízal, Pergner, Procházková, Sember, Slaninová, Šeda, 
Tomáška, Urban  

Omluveni: Mašek, Ševčovičová 

Program zasedání:  
1) příprava Edukačního semináře 2024 
2) finanční povinnosti spolku 
3) webové stránky spolku 
4) Informační listy GSGM, příprava jejich nejbližšího čísla 
5) různé 

Schůze se konala online prostřednictvím platformy MS Teams. Schůzi zahájil předseda 
spolku dr. Pavel Lízal, který přítomné členy výboru přivítal a informoval je stručně o 
programu zasedání (viz výše).  

ad 1) Dr. Lízal informoval, že podle předběžné dohody s ředitelkou Mendelova muzea 
Mgr. Blankou Křížovou bude možné na konci května v prostorách muzea opět uspořádat 
již tradiční Edukační seminář GSGM. Dotázal se prof. Tomášky (hlavního organizátora 
programu těchto seminářů), zda je pro rok 2024 již vybrané hlavní téma semináře. Prof 
Tomáška navrhl jako téma Využití umělé inteligence (AI) při výuce, přičemž by opět bylo 
možné uspořádat jako jeden z bloků workshop pořádaný didaktičkami z Centra 
pedagogickej podpory Filozofické fakulty Univerzity Komenského v Bratislavě. Dr. Lízal 
konstatoval zajímavost a aktuálnost tématu, ale dotázal se, zda už jak pedagogové, tak 
studenti v ČR a SR mají s AI ve výuce genetiky dostatek zkušeností a zda bude tudíž 
možné zajistit přednášející na celý seminář, nebo zda by to pokrylo pouze část semináře. 
Doc. Holá uvedla, že toto by mohl být skutečně problém, protože např. na Univerzitě 
Karlově v Praze se o problematice AI ve výuce teprve začíná diskutovat a tvoří se skupiny, 
které se tím zabývají, ale implementováno do výuky to ještě nebylo. Navrhla buď spojit 
toto téma s tématem online výuky, nebo téma AI odložit o rok. Dr. Lízal potvrdil, že na MU 
je situace podobná, souhlasil s možným spojením s tématem online výuky, ale doporučil 
(spolu s prof. Tomáškou) se soustředit nejen na online, ale obecně na jakékoli jiné, méně 
tradiční formy výuky. Dr. Pergner navrhl, že by bylo možné pro letošek uspořádat 
odpoledne alespoň workshop, během něhož by mohli účastníci semináře být seznámeni 
s možnostmi, které AI pro výuku na VŠ nabízí; navrhl, že osloví kolegu z Ostravské 
univerzity, který se touto problematikou zabývá. Dr. Sember, prof. Čellárová a prof. 
Tomáška také nabídli, že osloví případné řečníky, kteří se této tématice věnují, zda by byli 
ochotni na semináři vystoupit. Všichni členové výboru s navrženou koncepcí semináře 
(dopoledne téma online/netradičních forem výuky jako blok, kde budou vystupovat 
pedagogové, a blok, kde budou vystupovat studenti; odpoledne seznámení účastníků 
s možnostmi AI ve VŠ výuce formou workshopu / přednášek ze strany odborníků na tuto 
problematiku a na závěr celkový diskuzní panel) souhlasili. Dr. Lízal poté navrhl jako 
vhodný termín poslední květnový týden – 31.5. nebo 30.5., což definitivně dohodne s 
ředitelkou Mendelova muzea v nejbližších dnech. Následovala krátká diskuze o zajištění 
občerstvení pro seminář a administrativě spojené s platbou za toto občerstvení; bylo 
dohodnuto, že pokud se částka za občerstvení bude pohybovat v podobném rozsahu jako 
v loňském roce, doc. Holá zajistí finanční sponzoring. 



 

ad 2) Doc. Holá připomněla povinnosti spolků v ČR podle občanského zákoníku a zákona 
o účetnictví, které souvisejí s vedením jednoduchého účetnictví ve strukturované podobě a 
zahrnují i každoroční odevzdávání výročních finančních správ v předepsané podobě do 
rejstříkové evidence (na Městský soud v Brně). Prof. Knoll konstatoval, že příslušnou 
zprávu za rok 2023 v předepsané podobě připraví a zpráva bude ve spolupráci s dr. 
Lízalem požadovaným způsobem (datovou schránkou, elektronický podpis předsedy 
spolku) v zákonem stanovené lhůtě odeslána. Ještě je třeba ověřit, do které kolonky patří 
bankovní poplatky a poplatek za pronájem spolkovny, což zjistí dr. Lízal u účetních na 
Masarykově univerzitě. Dr. Slaninová ověří, zda se nezměnily zákonné povinnosti v tomto 
směru i v SR. Doc. Holá rovněž doporučila při budoucích volbách výboru stanovit osobu, 
která bude mít pro SR i podpisová práva; dr. Lízal doplnil, že v tom případě bude třeba 
toto zakotvit i ve stanovách. 

ad 3) Dr. Urban konstatoval, že nový web je připraven k překlopení z původní podoby, 
obdržel od některých členů výboru nějaké drobné připomínky k jeho grafické podobě, 
podle kterých web upravil. Prof. Knoll otevřel otázku předplácení domény, na které jsou 
webové stránky GSGM provozovány. Tato doména byla až dosud financována společností 
M.G.P. spol., Zlín (jejímž vedoucím je člen spolku dr. Karel Zelený). Prof. Šeda upozornil, 
že platnost domény končí 30.5.2024, tedy je nutné situaci urychleně řešit. Dr. Lízal zjistí u 
dr. Zeleného, resp. jeho administrativního personálu, možnost dalšího pokračování 
provozování a financování domény v rámci M.G.P. spol. Členové výboru se dohodli, že 
dokud nebude situace se stávající doménou a jejím pokračováním vyjasněna, zůstane 
web spolku v dosavadní podobě; podle situace se pak buď pouze překlopí starý web na 
nový v rámci původní domény, nebo bude nutné zajistit doménu např. v rámci některého 
z univerzitních serverů MU. 

ad 4) Dr. Lízal připomněl, že se blíží termín plánovaného vydání jarního čísla Informačních 
listů (IL). Dr. Sember jakožto hlavní redaktor informoval o předchozím čísle IL, které bylo 
rozesláno členům spolku již pouze v elektronické podobě (jak bylo dohodnuto již dříve, 
pouze čtyři členové GSGM z ČR, kteří nemají e-mailovou adresu, od dr. Sembera obdrželi 
jím vytištěnou a svázanou formu posledních dvou čísel IL). Členové výboru se 
jednomyslně shodli na tom, že v budoucnu již budou IL skutečně zasílány VÝHRADNĚ 
elektronicky; příslušní členové, kteří nemají e-mailovou adresu, budou kontaktováni (za 
ČR zajistí doc. Holá, dr. Lízal, dr. Sember) a buď poskytnou e-mailovou adresu nějaké 
blízké osoby, na kterou by se IL mohly odesílat, nebo se rozhodnou, že si IL budou 
stáhovat/číst přímo na webových stránkách spolku. 

Dr. Sember rovněž informoval o některých grafických úpravách a o zavedení jednotného 
formátování citací. Konstatoval, že by byl vděčný za zpětnou vazbu – výzva k tomuto bude 
členům spolku zaslána v e-mailu spolu s příštím číslem IL. Ohledně přípravy nového čísla 
uvedl, že jako jeho náplň již má některé zápisy ze zasedání apod., dále studentské eseje 
od prof. Šmardy z jeho kurzu Příběh vědy, Perličky ze školních lavic. Bylo by vhodné 
zařadit upoutávky na chystané akce (edukační seminář, případně další konference). Dr. 
Lízal navrhl zařadit upoutávku na knihu prof. Šmardové Co nás učí nádory (resp. její 
anglický překlad) a knihu o archeologicko-genetickém výzkumu G.J. Mendela vydanou 
vysokoškolským nakladatelstvím Munice. Prof. Tomáška slíbil dodat do nového čísla IL 
několik krátkých příspěvků, prof. Šeda osloví některé absolventy z 1.LF ohledně možné 
publikace autoreferátů jejich dizertačních prací, dr. Pergner přislíbil také sepsání nejméně 
jednoho krátkého příspěvku. 



Doc. Holá se dotázala na situaci s nahlášením přechodu IL z tištěné na elektronické formy: 
dr. Sember v tomto ohledu kontaktoval Národní centrum ISSN, které IL přidělilo nové ISSN 
(3029-5270) a všechny povinnosti jsou tedy splněny. Nové ISSN bude nadále uváděno 
v tiráži IL. Různé knihovny, které v minulosti dostávaly tištěnou verzi IL, budou o přechodu 
na elektronickou formu a o tom, kde ji najít, dr. Semberem informovány (poté, co bude 
definitivně dořešena otázka webových stránek). 

ad 5) V rámci tohoto bodu nebylo k projednávání nic předloženo. 

Po vyčerpání programu a všech diskuzních příspěvků dr. Lízal schůzi výboru ukončil a 
poděkoval přítomným za účast. Příští zasedání výboru se bude konat v rámci edukačního 
semináře na konci května 2024. 

 

Zapsala: D. Holá 

Schválil P. Lízal 

 


